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El Castell
Farmàcies de guàrdia

Mobles i restes de poda
Barri Net: recollida per barri
Consulti quin dia toca a la seva 
adreça

Deixi els trastos i restes de jardineria a la 
porta de casa, de 21 a 23 h

Els diumenges
Montmar Alt (d’av. Diagonal en amunt), 
Canyars i El Castell Baix (de c. Doctor 
Marañon en avall).

Els dilluns
Bellamar, Montmar Baix (de l’av. Diagonal en 
avall) i Centre.

Els dimarts
Poal, Baixador, Can Roca i Muntanyeta

Els dimecres
Les Botigues, Can Bou, Granvia Mar, Mar-i-
Sol, Zona Universitària, Camí Ral, El Castell 
Alt (de l’av. Doctor Marañón en amunt) i 
Lluminetes Oest (fins al carrer 6).

Els dijous
La Pineda, Lluminetes Est (fins al carrer 6) i 
Vista Alegre.

Serveis Sanitaris
Cita prèvia per a metges de capçalera i 
pediatria.
Telèfon per als dos ambulatoris 902 111 444

Centre d’Atenció Primària ABS Can Bou
Carrer Sevilla - av. Màlaga. Tel 93 665 55 59

Centre d’Atenció Primària ABS El Castell
Carrer Dr. Marañón. Tel. 93 636 66 60

Tren
Consulti els horaris a 902 240 202
rodaliescatalunya.cat / renfe.es

Bus
Consulti els horaris a 902 023 393
ambmobilitat.cap
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1939: prop del final de 
la Guerra Civil Maria 
Espaulella Carreras es 
converteix en la primera 
regidora de l’Ajuntament de 
Castelldefels amb només 
21 anys. Va tenir un mandat 
breu: només sis mesos 
després deixaria l’acte per 
casar-se.

Alfonso López Borgoñoz
Maria Espaulella Carreras figura a les actes 
dels Plens de l’Ajuntament de Castelldefels 
com la primera en ocupar una de les seves 
regidories, encara que només uns pocs 
mesos, just amb el primer equip de govern 
franquista. No n’hi va haver una altra fins 
a l’arribada de la democràcia el 1979, amb 
Àfrica Lorente Castillo (PSC-PSOE) i 
Lluisa Farré Artal (ERC-FNC). Gràcies a 
Jordi Tresseras i a Enric Ferrer Batet, m’he 
pogut ara acostar una mica a la seva vida. 

‘Ferum victorem’
Prop del final de la Guerra Civil, el 24 de 
gener de 1939, les tropes franquistes arriba-
ven a Castelldefels i, després d’unes ràpides 
investigacions, a les 12,10 h de l’endemà 25 
de gener, tenia lloc el nomenament de la 
Comissió Gestora Provisional franquista 
de l’Ajuntament de Castelldefels. Es va triar 
com a alcalde José Mestres Perals i com a 
regidors a Ramón Mariné Prats i a Antonio 
Elías Raventós, i com a regidora a Maria 
Espaulella Carreras, de només 21 anys i que 
a l’acta se l’anomena com a “senyoreta”, atès 
que encara no estava casada.
Llevat de Maria, tota la Comissió havia 
tingut relació amb els ajuntaments republi-
cans. Van haver de ser elegits pels militars 
per ser persones “de bé i d’ordre” (és a dir, de 
dretes), com va escriure Jorge Navarro.

De Barcelona i estiuejant a Castelldefels
Ignoro el per què exacte del seu nomena-
ment, però possiblement la seva posició 
política franquista i la de la seva família 

Llevat de Maria, tota 
la Comissió Gestora 
Provisional franquista de 
l’Ajuntament havia tingut 
relació amb ajuntaments 
republicans. Van haver de 
ser elegits pels militars 
per ser persones “de bé i 
d’ordre”

La primera 
regidora

havia de ser coneguda.
Ella no havia nascut a Castelldefels, sinó 
a Barcelona el 25 d’octubre del 1917. La 
seva família era propietària d’una fàbrica 

El regidor Antoni Elies Raventós a l’ermita de la 
Santisima Trinidad de Sitges l’any 1940

Maria Espaulella 
Carreras en una 
fotografia presa 
quan encara era 
una nena.

de xocolata a la Rambla dels Estudis de 
Barcelona, on també s’elaboraven bombons 
i es podia prendre cafè o un te. Maria va 
col·laborar molt aviat en el negoci familiar.
Durant la República, com moltes altres 
de Barcelona i la comarca, la seva família 
va comprar a Castelldefels una segona 
residència. La casa la van aprofitar durant 
la Guerra Civil per instal·lar-s’hi fugint dels 
bombardejos que patia la capital catalana (i 
que Castelldefels també va viure). Per això 
el final de la guerra va agafar a Maria i la 
seva família vivint a Castelldefels.

El seu pas per l’Ajuntament
Després de ser nomenada regidora, 
Maria va anar a tots els plens, i això que 
n’hi va haver diversos cada mes. Segons 
també explica Jorge Navarro, les funcions 
d’aquestes comissions gestores general-
ment consistien en la compra d’aliments 
i en el racionament dels productes bàsics, 
així com anul·lar moltes decisions prèvies 
preses per l’ajuntament republicà, com 
l’expropiació de propietats, i garantir-ne 
el control de la població, sobretot dels que 
s’havien significat políticament d’esquerres 
durant l’etapa republicana; i instruir 
expedients de depuració dels funcionaris 
civils que no fossin afectes al nou règim.
La família va recolzar el nou ajuntament. 
No hi ha gaire informació, certament, però 
veiem com el pare va cedir gratuïtament 
una màquina d’escriure a la corporació 
municipal.

Un mandat breu
Però, de sobte a l’acta del ple del 16 de 
setembre de 1939, quan encara no feia ni 
vuit mesos que ocupava el càrrec com a 
regidora, Maria va indicar que aquesta 
reunió de la Comissió Gestora Municipal 
seria probablement l’última per ella, ja 
que, si no es presentava cap obstacle, aviat 
contrauria matrimoni i a continuació es 
traslladaria al seu nou domicili a Saragossa. 
Imagino que se’n va anar ràpid a preparar 
la boda, atès que ni tan sols va signar l’acta 
d’aquell dia. 
Es va casar molt poc després a Barcelona 
amb l’aragonès Luis Argenté Llanas (1903 
– 1962). Tot i morir molt jove el 19 de juliol 
de 1952, només amb 34 anys, va tenir prou 
temps per a tenir cinc fills.
No consta que tingués cap altre càrrec 
polític posteriorment. Aquest efímer pas 
per l’Ajuntament, i el no ser natural de la 
ciutat, ajuda a explicar l’escàs record que 
va deixar entre els joves de Castelldefels 
d’aquell moment.
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“El futuro de Castelldefels no se puede definir 
sin escuchar a los castelldefelenses y las 
castelldefelenses”

Una ciutat que s’actualitza contínuament
La complexitat d’una ciutat com Castelldefels requereix d’una 

actualització contínua dels nostres espais, serveis i infraestructures. 
L’activitat municipal per fer-ho possible és molt intensa. 

Aquest mes de novembre començaran les obres de la nova passera que 
s’ubicarà al pont de l’avinguda Pineda a l’autovia C-31. Una infraestructura 
nova que millorarà l’accés dels vianants per la zona, connectant de forma 
més còmode centre i platja i que ve a completar la reforma realitzada el seu 
dia de l’avinguda Pineda per convertir-la en una via més sostenible i cívica.

També continuem millorant els nostres espais educatius dins de les 
nostres competències, com un dels nostres eixos estratègics de govern, amb 
la posada en marxa de programes i iniciatives amb l’objectiu de millorar 
la inclusivitat, la qualitat educativa, l’afavoriment de l’èxit escolar i el 
sentiment de pertinença i identitat de la ciutat.

Tot això, sense deixar de mirar el nostre futur, encetant ja les sessions 
participatives per escoltar les propostes i suggeriments de tota la ciutada-
nia en tres projectes de futur cabdals per Castelldefels: Eixos Verds, Pla de 
Mobilitat i Pla del Clima. El futur de Castelldefels no es pot definir sense 
escoltar els castelldefelencs i les castelldefelenques.

Per últim, vull agraïr tots aquells veïns i veïnes que estan reunint-se 
amb mi dins de les visites que faig en la iniciativa “Alcaldessa als Barris”. 
Repassem els projectes previstos en cada barri, i escoltem què podem 
millorar de la vida de la ciutadania. Gràcies per explicar-nos-ho. El 
compromís per fer-ho realitat és sempre el màxim.

La complejidad de una ciudad como Castelldefels requiere una 
continua actualización de nuestros espacios, servicios e infraestructuras. 
La actividad municipal para ello es muy intensa.

Este mes de noviembre empezarán las obras de la nueva pasarela 
que se ubicará en el puente de la avenida Pineda en la autovía C-31. Una 
infraestructura nueva que mejorará el acceso de los peatones por la zona, 
conectando de forma más cómoda centro y playa y que viene a completar la 
reforma realizada en su día de la avenida Pineda para convertirla en una vía 
más sostenible y cívica.

También seguimos mejorando nuestros espacios educativos dentro 
de nuestras competencias, como uno de nuestros ejes estratégicos de 
gobierno, con la puesta en marcha de programas e iniciativas con el objetivo 
de mejorar la inclusividad, la calidad educativa, el favorecimiento del éxito 
escolar y el sentimiento de pertenencia e identidad de la ciudad.

Todo ello, sin dejar de mirar a nuestro futuro, iniciando ya las sesiones 
participativas para escuchar las propuestas y sugerencias de toda la 
ciudadanía en tres proyectos de futuro primordiales para Castelldefels: 
Eixos Verds, Plan de Movilidad y Pla del Clima. El futuro de Castelldefels no 
se puede definir sin escuchar a los y las castelldefelenses.

Por último, quiero agradecer a todos aquellos vecinos y vecinas que 
están reuniéndose conmigo dentro de las visitas que hago en la iniciativa 
“Alcaldesa en los Barrios”. Repasamos los proyectos previstos en cada 
barrio, y escuchamos lo que podemos mejorar de la vida de la ciudadanía. 
Gracias por contárnoslo. El compromiso por hacerlo realidad es siempre el 
máximo.

Maria Miranda  
Alcaldessa de Castelldefels  

[PSC]

alcaldessa@castelldefels.org
Whatsapp: 600 929 602
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Un nuevo paso para conectar 
Una pasarela sobre la autovía, que estará adosada al actual paso elevado de la avenida de la

Estas obras tienen como finalidad la 
creación de una pasarela por encima 
de la C-31 para implantar un carril bici 
segregado del tráfico rodado y del 
peatonal, ampliando el espacio actual 
del que disponen los peatones.
Esta nueva pasarela estará adosada al 
actual paso elevado que une la ave-
nida de la Pineda con la calle 11 y que 
conecta con la playa de la Pineda.
El nuevo recorrido que se generará 
dará más espacio tanto a peatones 
como a ciclistas y mejorará las con-
diciones actuales de accesibilidad y 
movilidad.
La pasarela cumplirá los requisitos de 
accesibilidad y se complementará con 
unas escaleras y una rampa adaptada 
hasta la plaza Rosa dels Vents. Esta 
plaza también se verá renovada con un 
espacio más amable, con vegetación y 
arbolado y una zona de estacionamien-
to ordenada.
El proyecto  de construcción de una 
pasarela por encima de la la C-31 se 
enmarca en el convenio firmado entre 
la Generalitat, a través del departa-
mento de Territorio, y el Ayuntamiento 
de Castelldefels, para la ejecución de 
obras de reparación y mantenimiento 
de varios pasos superiores corres-
pondientes a viales urbanos sobre la 
carretera C-31 y la autopista C-32. 

El proyecto se adjudicó el pasado 27 
de septiembre. Las obras empezarían a 
finales de este año y durarán alrededor 
de 14 meses. El presupuesto es de 

Mejorar la conexión entre el 
centro del municipio y los 
barrios de la playa, a través 
de sistemas de movilidad 
sostenible (bicicleta o a 
pie). Este es el objetivo del 
proyecto para construir 
una pasarela por encima 
de la autovía (C-31), que 
salve de manera segura 
este obstáculo para la 
conectividad urbana. 

1,5 millones, que serán aportados 
íntegramente por el departamento 
de Territorio de la Generalitat, que se 
encarga de la ejecución de las obras.

Alegaciones municipales al PDU para favorecer 
la pacificación de la autovía de Castelldefels
El Ayuntamiento ha presentado 
alegaciones al Plan de Desarrollo 
Urbanístico (PDU) promovido por 
el Àrea Metropolitana de Barcelona 
(AMB).  El gobierno municipal sostiene 
que desde el momento en que el PDU 
califica la C-31 como avenida metropo-
litana, debería  reconvertirse en una vía 
que priorizase el transporte público y la 
movilidad activa (bicicleta y peatones). 
El Ayuntamiento reclama la pacificación 
de la C-31, de manera que la carretera 
se integre  en la ciudad, se mejoren la 
permeabilidad y las actividades en su 
entorno, y se preserven e incrementen 
los valores ecológicos de la pineda. En 
este sentido, se valora la oportunidad de 

proteger y ampliar la pineda de mar como 
un espacio público de calidad.
Asimismo se hace hincapié en la necesi-
dad, solicitada ya en diversas ocasiones, 
de reducir la velocidad máxima para 
garantizar la seguridad. La reducción de 
la velocidad ayudaría también a reducir 
los niveles de contaminación y ruido.
Las alegaciones municipales también 
hacen referencia a la oportunidad para 
fomentar los sistemas sostenibles de 
movilidad, con carriles exclusivos para el 
transporte público o las bicicletas.
El Ayuntamiento también considera que 
debe mejorarse la permeabilidad de la 
vía, con algún nuevo cruce o rotonda a 
nivel.
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el centro con la playa
Pineda, favorecerá la movilidad de peatones y ciclistas. Las obras empiezan a finales de año

La prolongación natural de la avenida de la 
Pineda en una ciudad más sostenible
La reforma de la avenida del Pineda 
significó el primer gran paso del 
gobierno municipal a favor de la 
mobilidad sostenible.  La ejecución 
del proyecto -cuyas obras acabaron 
en la primavera de 2019- supuso que 
la avenida se transformara en un 
nuevo eje cívico para unir la playa y 
el centro de la ciudad, dando más 
protagonismo al peatón y el ciclista. 
Se renovaron y ampliaron las aceras, 
se instalaron bancos y se renovó el 
mobiliario urbano. Ahora, la ejecución 
de la pasarela por encima de la autovía 
supondrá completar ese proceso de 
conexión entre mar y montaña favore-
ciendo el uso ciudadano. Una conexión 
que, por el lado montaña, se realizará 
de manera transversal con la avenida 
Constitución, actualmente en obras.

RAMON JOSA

La valoración ciudadana tras tres años de servicio de la nueva av. de la Pineda

La avenida de la Pineda ha potenciado la movilidad sostenible

Simulación digital de la 
futura pasarela sobre la 
autovía

Xavier Fabregat
“La Rambla Marisol ahora es un 
espacio más familiar”
Xavi está al frente de la inmobiliaria Inmogat, situada en la 
avenida Pineda y para él la remodelación ha sido positiva en 
muchos aspectos: “Ha mejorado mucho el paso y la circulación 
de gente”. Pero sobretodo Xavi destaca la creación de 
recreo infantil: “Se ha notado mucho las zonas de parques, en 
especial en la Rambla Marisol, que ahora es un espacio mucho 
más familiar y que invita al paseo”. Como residente también 
coincide que la zona ha mejorado mucho: “Que no haya tanto 
paso de vehículos se ha notado a nivel de ruidos, de humos...”

Raquel Benito
“Es más sano, menos tráfico, 
menos humo”
El Capo es un bar situado en calle Molinot, en la confluencia 
con la  avenida Pineda. Raquel regenta este negocio y confiesa 
que ella ya era una gran aficionada al uso de la bicicleta. “Yo 
soy de bicicleta de toda la vida, y me gusta mucho como ha 
quedado este paseo”, señala.  Como propietaria de un negocio 
de hostelería reconoce que la remodelación de la avenida ha 
significado una mejora notable: “Es más sano, menos tráfico, 
menos humo. La gente sale más a andar, coge la bicicleta y eso 
es positivo“.

Pepi Morales
“Yo he notado la visibilidad del 
negocio”
Pepi es la propietaria de un negocio de terapias naturales 
ubicado en la avenida Pineda y manifiesta que el resultado de 
las obras ha sido muy positivo. “El resultado final es bonito, 
limpio y agradable. Yo he notado mejoría en el negocio y 
sobre todo que la gente te ve más”, destaca. La visibilidad 
del negocio es significativa y pacificar la avenida ha tenido 
mucho que ver. Pepi Morales indica que  “la verdad es que 
pasa muchísima más gente andando, antes cuando pasaban en 
coche ni se fijaban en los negocios”.
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La alcaldesa de Castelldefels, 
Maria Miranda (PSC), continuará en 
noviembre con el programa de visitas 
a los barrios “L’Alcaldessa als barris”. 
Después de las visitas realizadas en 
octubre (ver piezas informativas al pie 
de esta página), Miranda estará en los 
barrios de Granvia Mar, Marisol, Can 
Bou y Les Botigues. Con estas visitas, 
la alcaldesa y su equipo de gobierno 
se marcan como objetivo escuchar las 

GRANVIA MAR - MARISOL

CAN BOU - LES BOTIGUES

CAN ROCA - MUNTANYETA

600 929 602

PARA CONCERTAR 
UN ENCUENTRO:

La alcaldesa sigue 
visitando los barrios 
para conocer 
las necesidades 
vecinales

La alcaldesa repasó las 
novedades en  Baixador
En su visita al barrio de Baixador, el 21 de 
octubre, la alcaldesa recogió las peticiones 
vecinales, principalmente en relación al estado 
del correcan de la calle México y la situación 
de las aceras y las calles de la zona comercial 
cercana al Club Náutico. “Estamos mirando si 
en los próximos meses podemos hacer una 
reforma en este tramo que cuenta con muchos 
usuarios”, indicó la alcaldesa. En los últimos 
tiempos, se han llevado a cabo en el barrio tra-
bajos de mantenimiento de aceras, de baldosas 
y pasos peatonales adaptados, así como una 
pequeña reparación del asfaltado en el paseo 
de la Marina. Miranda anunció a los vecinos que 
próximamente se instalará un nuevo sistema 
de iluminación en la conocida como Fase 2 del 
Paseo Marítimo.

peticiones y sugerencias vecinales y 
recoger las necesidades del barrio y 

La alcaldesa María Miranda (PSC) recogió las inquietudes y sugerencias ciudadanas 
en sus visitas a los barrios

ORIOL PAGÈS

los proyectos que la ciudadanía estima 
que deberían ponerse en marcha.

ORIOL PAGÈS RAMON JOSA REDACCIÓN

Proyectos en marcha en 
Lluminetes
María Miranda visitó el barrio Lluminetes 
el 26 de octubre, en donde se reunió con 
representantes de la asociación de vecinos de 
Lluminetes y con diferentes ciudadanos que 
habían solicitado un encuentro previamente. 
Además, la alcaldesa visitó los comercios de la 
zona, en los que recabó información sobre su 
visión del barrio. En Lluminetes el Ayuntamiento 
está llevando a cabo un proyecto importante: 
las obras de reurbanización de la avenida dels 
Banys, que se están ejecutando desde hace 
unos meses para convertir en esta vía en un 
eje comercial y cívico. Además, en este barrio 
se han realizado pequeñas intervenciones de 
mantenimiento de aceras, baldosas y pasos 
peatonales adaptados y el alumbrado con 
balizas en el Paseo Marítimo.

Iniciativas para mejorar el 
barrio de La Pineda
La alcaldesa estuvo en el barrio de La Pineda 
el 26 de octubre siguiendo con el programa 
“Alcaldessa als barris”. Maria Miranda se reunió 
con representantes de la asociación de vecinos 
y con algunos ciudadanos y ciudadanas. 
Miranda aprovechó la visita para informar de 
primera mano del proyecto de pasarela sobre 
la autovía C-31 (ver información en páginas 6 y 
7). La alcaldesa también explicó las actuaciones 
que ha llevado a cabo el Ayuntamiento en el 
barrio en los últimos tiempos, como trabajos 
de mantenimiento de aceras, de baldosas y de 
pasos peatonales adaptados. También se ha 
mejorado la seguridad en el acceso al margen 
derecho de la C-31. Miranda también avanzó 
que en el correcan de la calle 11 se habilitará un 
un circuito Agility para los perros.

El tramo 2 del Paseo Marítimo tendrá un nuevo 
sistema de iluminación

La reforma de la av. Banys es el proyecto más 
destacado que se lleva a cabo en Lluminetes

En el correcan de la calle 11 se instalará un Agility 
próximamente
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Objectiu: millorar l’Olla del Rei
RAMON JOSALes propostes de millora 

tenen com objectiu 
especificar detalladament 
el patrimoni natural de l’Olla 
del Rei, així com establir els 
mecanismes de gestió per 
la conservació i preservació 
de l’espai natural, incorporar 
les inversions pendents que 
posin fi a nous episodis de 
contaminació, i concretar 
la delimitació definitiva de 
l’espai natural.

L’Ajuntament presenta al·legacions per millorar la protecció de l’espai natural

L’Ajuntament ha presentat un informe 
d’al·legacions al Projecte d’Acord de 
Govern que planteja la delimitació de 
la zona ZEPA que ocupa l’Olla del Rei i 
que contempla els següents àmbits a 
millorar en la proposta plantejada per 
la Generalitat:
- Especificació del patrimoni natural 
i mecanismes de gestió per la seva 
conservació i preservació: Es conside-
ra necessari definir més concretament 
les espècies presents a l’Olla del Rei, 
i marcar bé els aspectes rellevants 
quant a la importància per a la seva 

Rebuig municipal al mapa de soroll 
de l’aeroport, que no considera 
Castelldefels municipi afectat
L’Ajuntament ha mostrat el seu rebuig al Mapa Estratègic del 
Soroll (Fase IV) de l’aeroport Josep Tarradellas Barcelona–El 
Prat. Els resultats del mapa mostraven que Castelldefels no 
és un municipi afectat pel soroll dels avions, fet que no es 
correspon amb la realitat i amb els milers de veïns i veïnes 
afectats per l’impacte acústic.
El consistori va demanar explicacions a la darrera reunió del 
Grup Tècnic de Treball de l’Aeroport (GTTR), celebrada l’11 
d’octubre. La delegació municipal, encapçalada pel regidor 
responsable de temes relacionats amb l’Aeroport, Xavier 
Amate (JxCast), va mostrar la seva indignació i condemna 
davant d’unes dades que mostren una realitat totalment 
distorsionada, perquè es va prendre com a referència un 
escenari de vols en plena pandèmia.

conservació.
- Incorporació de les inversions 
pendents: Es posa de manifest que és 
imprescindible, atesa la relació directa 
amb els episodis de contaminació de 
la làmina permanent d’aigua de l’Olla 
del Rei, realitzar les obres del grup de 
bombament planificat per a resoldre 
la problemàtica d’evacuació cap al 
mar d’aigües pluvials en condicions de 
temporal el més aviat possible. Aquest 
grup de bombament permetria posar fi 

als episodis de contaminació.
- Delimitació definitiva de l’espai natu-
ral: En el planejament vigent de la zona 
universitària resta pendent d’execució 
la urbanització del carrer Barcelona i 
del passeig Pitort molt reivindicats pel 
veïnat de l’Olla del Rei.

L’Ajuntament vol que es millori la protecció d’aquest espai natural

Maria Miranda
Alcaldessa de 
Castelldefels (PSC)

“El nostre compromís 
amb la protecció i cura 
de l’Olla del Rei com 
a zona ZEPA és ferm. 
Treballem colze a colze 
amb la Generalitat per 
salvaguardar aquest 
espai natural tan 
especial dins el nostre 
territori”.

Jordi Maresma
Primer Tinent d’Alcaldia 
i regidor de Medi 
Ambient (ERC)

“El compromís en la 
defensa i la custòdia del 
territori és un dels eixos 
principals de l’acció 
política d’aquest govern 
republicà i d’esquerres. 
Ara calia situar sobre 
la taula de la Comissió 
de Medi Ambient com 
establir la protecció 
de l’Olla del Rei amb 
la necessitat de les 
inversions pendents”.

Les anàlisis reflecteixen una 
excel·lent qualitat de les aigües 
de la platja aquest estiu
Durant la temporada de bany 2022, la qualitat de l’aigua de 
bany ha estat qualificada com a ‘excel·lent’ en tots els punts 
de control de la platja de Castelldefels, segons les anàlisis 
que porta a terme l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA).
Castelldefels compta amb quatre punts de mostreig de la 
qualitat de l’aigua: un a la Platja de Lluminetes (a l’alçada 
del carrer 6), dos a la Platja del Baixador (a l’alçada del Club 
Nàutic al c/514 i a l’alçada del carrer Colòmbia) i un quart a la 
platja de La Pineda (a l’alçada de la plaça de les Palmeres).

MÉS INFORMACIÓ

www. ElCastell.org

MÉS INFORMACIÓ

www. platjadecastelldefels.org

Actualitat
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Per una educació de qualitat
En aquest curs escolar 2022-2023, 
l’Ajuntament, en l’àmbit de les seves 
competències, manté un conjunt de 
programes i iniciatives que tenen quatre 
objectius: la millora de la inclusivitat, la 
qualitat educativa, l’afavoriment de l’èxit 
escolar i el foment del sentit de pertinença 
i d’identitat de la ciutat.  En aquestes 
pàgines fem un repàs de les principals 
accions que s’estan duent a terme. 

REDACCIÓ

La política educativa municipal se centra en quatre objectus: millorar la inclusivitat, la qualitat, 
afavorir l’èxit escolar i fomentar el sentit de pertinença a la ciutat

Qualitat educativa

Reducció de ràtios i manteniment de grups classe a les 10 
escoles públiques de la ciutat
Des del curs 2020-21 s’ha treballat amb el Departament d’Educació a la 
taula local de planificació escolar per la baixada de ràtios i manteniment 
dels grups classe a les escoles d’infantil i primària. Al curs 2021-22 
Castelldefels va ser ser una de les quatre ciutats de la comarca on es va 
aconseguir la baixada de ràtios de 25 a 24 alumnes a l’oferta d’educació 
infantil 3 anys (I3). Al curs 2022-23 s’ha fet efectiva a tot el país una baixada 
de ràtio a 20 alumnes per classe en l’oferta educativa d’educació infantil 3 
anys (I3). Un cop finalitzada la preinscripció 2022-23 s’ha aconseguit reobrir 
2 grups classe a Castelldefels, passant de 15 a 17 grups, per tal de mantenir 
el compromís de no superar la ràtio inicial de 20 alumnes per classe.
Ampliació de l’oferta de Formació Professional
Des del curs 2021-22 s’incorpora a l’oferta de formació professional el 
nou Cicle Formatiu de Grau Mitjà (CFGM) de “Guia en el medi natural i 
de temps de lleure” que permet, alhora que consolidar l’oferta educativa 
lligada al nostre teixit productiu de proximitat, també lligar-la amb el nostre 
territori. El nou CFGM compta amb 30 nous alumnes i desenvolupa les 
pràctiques a les instal·lacions, cedides per l’Ajuntament, al CEM de Can 
Vinader i les piscines de Can Roca. Fruit de l’èxit del primer curs ha fet 
possible que aquest curs 2022-2023 l’oferta s’hagi ampliat a 2 grups de 1r 
curs arribant a 66 alumnes.
Pla d’Acompanyament Educatiu
Des del curs 2021-22, a través del Servei d’Intervenció per la convivència 
a l’Espai Públic (SIEP) i el Servei de Mediació municipal, s’ofereix a les 
escoles i instituts de la ciutat el nou Pla d’Acompanyament Educatiu per 
col·laborar en la millora de la convivència i les capacitats de resolució de 
conflictes als centres escolars.  A tall d’exemple, des del curs 2021-22, 
l’Institut Mediterrània ha posat en marxa el projecte “Alumnes delegats i 
delegades de convivència”.
Subvencions per la digitalització dels centres escolars
Al curs 2022-23 s’ha fet una convocatòria de subvencions per a la digita-
lització dels centres escolars de la ciutat amb una partida específica del 
Pressupost Municipal.

Èxit Educatiu

Pla d’Absentisme Escolar
Des del curs 2021-22 s’ha implementat el nou Pla local d’absentisme esco-
lar, amb una clara mirada social, posant a l’abast de la comunitat educativa 
les estratègies i els recursos necessaris per prevenir, detectar i intervenir 
en situacions d’absentisme escolar. Aquest pla va ser treballat durant el 
curs 2020-21 per un equip multidisciplinar de persones de diferents àmbits 
(educació, serveis socials, policia local, etc…). Ha estat exemple per a 
d’altres ciutats de la comarca, i també la Diputació de Barcelona.
Programa d’Èxit Educatiu
Millora del Programa d’Èxit Educatiu passant de 10 a 270 alumnes d’aquest 
programa de reforç escolar per a l’alumnat de primària i secundària.
Servei Local de Transició Escola de Treball (SLTET)
Millora d’accés de l’alumnat d’educació reglada obligatòria als programes 
de formació i inserció (PFI), en la modalitat de pla de transició al treball 
(PTT), que tenen l’objectiu de facilitar a l’alumnat el desenvolupament 
personal i l’adquisició de competències professionals que li permetin una 
continuïtat formativa i/o la seva inserció laboral.

Més de 800.000 euros en el manteniment de 
les escoles en els últims tres anys
En l’àmbit de les seves competències, l’Ajuntament ha destinat 
837.578  euros per al manteniment i millora dels centres escolars 
de la ciutat en els anys 2019, 2020 i 2021 (no hi ha dades del 2022 
perquè encara no està tancat l’any). El 2019 es van destinar 247.972 
euros, el 2020 van ser 284.966 euros i el 2021, per últim, 304.640 
euros.  Cal recordar que l’Ajuntament s’encarrega de la neteja dels 
edificis i del pagament dels subministraments d’aigua, llum i gas. 

El primer tinent d’Alcaldia i regidor d’Educació, Jordi Maresma (ERC), va presentar el 
passat 14 d’octubre el Pla Educatiu d’Entorn, un dels programes més destacats

A  fons
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i inclusiva

Pertinença i identitat de ciutat

Pla Educatiu Entorn (PEE)
Des del curs 2019-2020 al curs 2021-22 s’ha 
augmentat el pressupost municipal del PEE en 
un 150%, passant dels 400.000 euros inicials 
als més de 600.000 euros actuals. Durant el 
curs 2021-22 s’ha redissenyat la Guia Educativa, 
que incorpora tots els serveis i activitats que 
ofereixen les àrees municipals, i s’ha ampliat 
l’oferta donant entrada a les entitats locals.
Portes obertes als nous centres 
d’interpretació
Des del curs 2021-22 s’ha incorporat l’oferta de 
visites escolars els nous centres d’interpretació 
de la ciutat:
- Espai Prehistòria: fauna, canvi climàtic i 
arqueologia al Garraf, ubicat a la Biblioteca 
Ramon Fernàndez Jurado, per posar en valor 
el jaciment arqueològic de Ca n’Aimeric (la 
cova del Rinoceront) que, a través de les restes 
fòssils que s’hi van trobar, permeten resseguir 
el procés de canvi climàtic al llarg de la història 
i prendre consciència de com l’ésser humà 
l’hem accelerat.
-Espai Dunar, ubicat a l’Oficina de Turisme de la 
Platja, que a través d’una experiència immer-
siva permet donar a conèixer i posar en valor 
l’ecosistema dunar de la nostra platja.
- El nou centre d’interpretació històrica i 
de la pirateria “Piràtia”, ubicat al Castell de 
Castelldefels, per posar en valor el l’eix històric 
que permeti conèixer millor el nostre entorn i la 
nostra història col·lectiva.
Edició de llibres específics de 
Castelldefels
En col·laboració entre les àrees municipals 
d’Educació i de Cultura s’han editat els llibres 
“Dones i homes de Castelldefels amb història”, 
any 2018, i “Fonts històriques”, any 2022.

Vetlladores als menjadors escolars
Des del curs 2019-2020 s’ha incorporat el 
finançament de vetlladores -personal de 
cura- de suport a l’alumnat NESE (Necessitats 
Específiques de Suport Educatiu) en horari de 
menjador escolar. L’Ajuntament de Castelldefels 
és un dels pocs que financia aquest suport 
d’inclusivitat a les escoles públiques d’infantil i 
primària de la ciutat.
Aula Integral de Suport (AIS)
Des del curs 2020-21 s’ha posat en marxa una 
Aula Integral de Suport (AIS) en l’espai cedit per 
l’Ajuntament a l’Escola Margalló per alumnat 
amb NEE associades a trastorns mentals greus 
que necessiten suport integral i intensiu de 
forma temporal per poder assolir l’equilibri i 
el benestar personal suficient pel retorn als 
contextos escolars ordinaris.
Pla local d’acció contra la segregació 
escolar “EQUICAST”
Des del curs 2022-23 s’ha implementat el nou 

Pla local d’acció contra la segregació escolar 
“EQUICAST”, que es va treballar en un equip 
multidisciplinar durant el curs 2021-22, amb 
l’objectiu de treballar una millor diagnosi per 
a una redistribució equitativa de l’oferta de 
places a l’educació infantil, primària i secun-
dària, i que incorpora:
- Protocol per a l’ús de la reserva de places 
per alumnat amb NEE (Necessitats Educatives 
Especials) específiques, ampliant els supòsits, 
i apostant per conceptes con la preassignació 
de plaça. Des de la seva implantació s’ha 
multiplicat per 5 la capacitat de detecció 
d’infants NESE.
- Distribució més equitativa de la matrícula viva 
aplicant la reserva de places per alumnat amb 
NEE específiques durant tot el curs escolar. 
La matrícula viva consisteix en l’escolarització 
d’alumnat que s’ha de gestionar fora del perío-
de de preinscripció oficial i que va ascendir a 
498 alumnes durant el curs 2021-22).

Arrenca un nou curs a 
l’Esplai Macedònia
Al setembre va arribar un nou curs al 
casal Macedònia, el casal de lleure per a 
joves amb diversitat funcional.  Durant 
aquest curs es duran a terme activitats 
i projectes per tots els gustos, com ara  
un curs de piscina a Can Roca per fer 
esport, aprendre a construir mobles amb 
palets amb el projecte de Bricodònia i 
cuidar les pròpies plantes del pati del 
casal. A més, els divendres es porta a 
terme el projecte d’OciJove, on els i 
les participants aprenen a moure’s per 
Castelldefels i desenvolupar activitats 
quotidianes.

El Casal Macedònia ja està preparant el 
programa d’activitats per al Dia del Dret 
dels Infants, el 19 de novembre, a la plaça 
Neus Català.

Inclusivitat

Ajuts per a les famílies vulnerables
L’Ajuntament, en el seu propòsit que Castelldefels 
sigui una ciutat educadora on tothom tingui les 
mateixes oportunitats, no es limita a desenvolupar 
programes educatius. També té cura que tots 
els infants estiguin en disposició de fer activitats 
extraescolars, accedir als menjadors escolars i 
disposar de llibres i materials educatius. Els serveis 
socials municipals hi han destinat, només en el primer 
trimestre del curs, 76.229 euros, que han permés 
beneficiar 493 infants (veure infografia de la dreta).

A  fons



Una eina per facilitar la 
participació: la plataforma 
Participa 311
Participa 311-Castelldefels és la plataforma 
digital de participació. A través d’aquesta 
plataforma es poden gestionar als 
processos de participació promoguts tant 
per l’Ajuntament com per la ciutadania 
i les associacions (iniciatives populars, 
desenvolupament comunitari, etc.). 
La plataforma està desenvolupada amb 
programari lliure mitjançant metodologies 
obertes, àgils i participatives. Hi ofereix 
eines de presa de decisions col·lectives, 
comunicació i campanyes, convocatòria de 
cites presencials (assemblees, trobades), 
escriptura col·laborativa de textos i altres 
funcionalitats de comunicació i col·laboració 
digital per a millorar la qualitat democràtica 
del Consistori i altres entitats de la ciutat.
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El model d’Eixos Verds neix d’un estudi realitzat 
l’any 2018 per l’Àrea Metropolitana de Barcelona i 
lliga amb els objectius del Pla Director Urbanístic 
Metropolità -que s’està redactant actualment-.  Es 
tracta de trobar una estructura subjacent en el propi 
territori, que permeti ordenar i connectar la xarxa 
d’espais lliures i equipaments, que sigui senzilla i 
versàtil, que connecti i articuli alhora l’escala de 
barri i del conjunt del municipi.  Es basa en sis eixos 
transversals que connecten mar i muntanya seguint 
el traçat d’antics torrents. A banda, d’un seguit de 
connectors longitudinals, que acaben de conformar 
una xarxa de recorreguts cívics i ambientals per tal de 
fer la ciutat més connectada, caminable i saludable. 
Aquests recorreguts han de disposar de grans ombres 
i facilitar les noves formes de mobilitat. Al voltant 
d’aquests recorreguts s’han de situar els espais verds, 
equipaments i activitats que han de garantir unes 
dotacions bàsiques i serveis de proximitat per a la 
ciutadania.

Mitjançant l’elaboració de 
diferents projectes, que 
tenen com a denominador 
la creació d’una ciutat més 
sostenible, l’Ajuntament 
ha sentat les bases per al 
disseny del Castelldefels 
dels pròxims anys. Es tracta 
del projecte d’Eixos Verds, 
el Pla de Mobilitat Urbana 
Sostenible (PMUS) i el 
Pla d’Acció per l’Energia 
Sostenible i el Clima 
(PAESC). Ara, el govern 
municipal vol enriquir 
aquests projectes amb les 
aportacions ciutadanes, 
de manera que la ciutat 
del futur sigui la ciutat de 
tothom.

Repensem el Castelldefels del futur 
L’Ajuntament posa en marxa les sessions participatives sobre els principals projectes de la ciutat

El projecte Eixos 
Verds: corredors 
ecològics i eixos cívics

El Pla de Mobilitat  
Urbana Sostenible
(PMUS)

El Pla d’Acció per 
l’Energia Sostenible 
i el Clima (PAESC)

El Pla de Mobilitat Urbana Sostenible (PMUS) ha de 
donar resposta uns objectius d’obligat compliment: 
reduir les emissions de contaminants ambientals, 
fomentar la mobilitat activa, reduir la distància dels 
desplaçaments i millorar l’eficiència del transport 
públic. Per aconseguir aquest objectius cal comptar 
amb la ciutadania perquè faci aportacions sobre com 
han de ser les actuacions.
Castelldefels té reptes importants per endavant. 
Segons el Pla d’Acció per l’Energia Sostenible i el 
Clima (PAESC) la mobilitat a la ciutat representa 
més del 50% de les emissions de gasos d’efecte 
hivernacle. Hi ha un ús del vehicle privat per sobre de 
la mitjana d’altres ciutats. Cal implantar la Zona de 
Baixes Emissions i la bicicleta pública metropolitana 
AMBICI, millorar l’eficiència del transport públic i els 
nous vehicles elèctrics. En definitiva  fer una ciutat 
més habitable. Tampoc podem oblidar la relació amb 
la metròpolis que genera el 40% dels desplaçaments 
diaris de la ciutadania. 

El PAESC (Pla Clima 2022-2030) és l’instrument 
a l’abast dels municipis per materialitzar el seu 
compromís davant el canvi climàtic. Inclou les 
actuacions previstes per arribar als objectius de 
reducció d’emissions (del 55% pel 2030) i increment de 
l’ús d’energies renovables, adaptació al canvi climàtic 
i transició justa, del Pacte de les Alcaldies (signat el 
2019 i subscrit per Castelldefels). Els Àmbits d’acció 
(proposta inicial de 74 accions) són:

MITIGACIÓ (o Estalvi energètic i d’emissions):  
• Edificació: equipaments municipals, sector terciari 
i habitatges • Enllumenat públic • Transport: privat, 
públic i flota municipal • Residus. 
ADAPTACIÓ als efectes del canvi climàtic:  
• Biodiversitat i medi ambient • Gestió de l’aigua • 
Planificació urbana • Gestió forestal • Vulnerabilitat: 
Protecció Civil / Emergències i Salut
TRANSVERSALS:    
Sensibilització Ambiental i Governança

ACCÉS A LA PLATAFORMA

participa311-participacastelldefels.
diba.cat/

Tres plans per definir el Castelldefels del 2030



El calendari de les sessions participatives
Durant els mesos de novembre i desembre es 
proposen les següents sessions: 

Projecte eixos verds. Diferents sessions de 
presentació del projecte a entitats i institucions: 
Direcció Parc Natural del Garraf, Taula d’Habitatge, 
entitats del Consell de la Dona, Gremis i representants 
del  Parc Mediterrani de la Tecnologia, Zona Industrial 
i Canal Olímpic, entre d’altres. A partir de gener 

s’iniciaran les sessions territorials als barris. 

PAESC. Sessió de presentació del Pla, 9 de 
novembre. 

PMUS. Sessió de presentació objectius del Pla, 23 de 
novembre.

Els detalls de les convocatòries es podran seguir a la 
plataforma, agenda-web i xarxes socials.
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Preguntes freqüents sobre el projecte d’Eixos Verds

1. Com es consolida el model 
d’Eixos Verds?
Per anar consolidant el model d’eixos verds 
definit, calen fer diverses actuacions al 
llarg dels propers anys. Algunes d’aquestes 
actuacions impliquen la tramitació de figures 
de planejament, altres l’elaboració de projectes 
d’infraestructures (millora dels nusos viaris 
i passos sobre o sota les infraestructures 
existents), nova urbanització de carrers amb 
criteris més sostenibles, condicionament 
d’espais verds, etc.  Donat que els 3 eixos més 
orientals ja estan força consolidats, ara cal 
abordar la part més occidental del municipi.

2. Quin document ha aprovat 
l’Ajuntament recentment?
En el Ple de Maig de 2022 es va aprovar el 
document d’Avanç de la Modificació puntual del 
Pla General Metropolità de la xarxa d’espais lliures i 
equipaments de les urbanitzacions de Poal, Bellamar, 
Montemar i vores del Garraf de Castelldefels. Aquest 
document inclou els tres eixos més occidentals, 
que transcorren pels barris de El Poal, Bellamar i 
Montmar, l’Eix que transcorre per Ca n’Aimeric i 
varis sectors que limiten amb el Parc Natural del 
Garraf.

3. Què proposa el document?
1. Limitar definitivament el creixement del municipi 
cap al Parc del Garraf.
2. Reconèixer la vocació de corredor ambiental de 
la fondalada de Ca n’Aimeric. 
3. Vertebrar els barris de muntanya i connectar-los 
amb els barris de mar.
4. Reordenar la posició dels espais verds públics 
en punts accessibles i centrals dels barris.
5. Obtenir el sol destinat a espais lliures i 
equipaments per poder posar-los al servei de la 
ciutadania.
6. Definir unes vies principals per convertir-les en 
eixos verds i cívics.
7. Establir nous criteris d’adequació dels eixos, 
renaturalitzant l’espai públic.
8. Reequilibrar dotacions entre barris per evitar 
desplaçaments innecessaris.
9. Contribuir a pal·liar la falta d’habitatge social, 
de forma solidària i equilibrada entre els barris.
10. Dotar el municipi d’una eina de planificació 
d’acord amb els objectius de desenvolupament 
sostenible de les Nacions Unides.

4. Quina és la tramitació 
prevista?
Es tracta d’un document de planificació que, 
pel seu abast, requereix un control estricte per 
part de les Administracions implicades, entre 
les quals els departaments de Medi Ambient 
i Urbanisme de la Generalitat. En aquests 
moments ens trobem a la fase d’Avanç de 
Planejament, que no té efectes legals, té un 
caràcter propositiu i serveix de base per iniciar 
un procés  de debat amb la ciutadania sobre el 
model que es proposa. 
 

5. Quin termini hi ha per fer 
al·legacions o suggeriments?
L’Ajuntament vol comptar amb un ampli consens 
ciutadà per tal de tirar endavant aquest Pla i 
per això s’ha obert un procés de participació 
pública. En aquests moments es poden fer 
aportacions a través de la Plataforma Participa311 
i en breu s’iniciaran diverses sessions 
presencials temàtiques. No hi ha un termini 
màxim per tancar aquest procés participatiu.

6. Castelldefels és una ciutat 
densa en quant a població?
No. Castelldefels té una densitat de població 
molt baixa respecte altres municipis de l’AMB. 
La fórmula habitual per calcular la densitat 
urbana es dividir la població per la superfície de 
territori urbanitzada. En el cas de Castelldefels, 
la densitat de la major part dels barris està per 
sota els 60 Habitants/Ha i només en alguns punts 
molt concrets del centre de la ciutat es superen 
els 750 Habitants/Ha. El model de ciutat-jardí, 
de molt baixa densitat, ocupa molta extensió 
de territori i es pot dir que és una ciutat amb la 
major part del territori urbanitzat,  però no molt 
densificada. 

7. Aquest Pla suposa una 
reducció de zones verdes?
No. Castelldefels actualment té un ratio de 
12,15m2/habitant d’espais lliures en sòl urbà.  
Aquesta és una posició  mitjana respecte la resta 
de  municipis del Àrea Metropolitana.
La major part d’espai lliure urbà es situa a l’espai 
de Ca n’Aimeric, que actualment està destinat 
a dotació d’equipaments. Amb la voluntat de 

protegir aquest espai de gran valor natural i 
ecològic, el projecte proposa qualificar com 
a zona verda la vessant nord de Ca n’Aimeric 
incrementant així el sòl destinat a zones verdes 
del municipi.

8. Quines necessitats 
d’habitatge té el municipi?
D’acord amb les projeccions de població i llars 
de recents estudis realitzats per l’Ajuntament 
i l’AMB,  es preveu que Castelldefels seguirà 
guanyant habitants, si bé amb un índex més 
petit que en les dècades anteriors a causa d’una 
reducció del creixement demogràfic natural i 
del saldo migratori, pel que serà necessària la 
creació de nous habitatges per cobrir aquesta 
demanda. D’altra banda, cal donar compliment 
a l’Objectiu de Solidaritat Urbana, que estableix 
que l’any 2037, el 15% del parc d’habitatges del 
municipi sigui destinat a polítiques socials, pel 
que gran part d’aquest nova creació d’habitatge 
hauria d’estar destinat a habitatge de protecció.

9. Com es tracten les vores en 
contacte amb el Parc Natural 
del Garraf?
El document proposa la desclassificació de 
719.423m2 de sòl urbanitzable i la conversió en 
sòl no urbanitzable (rústic) de 627.808m2 de sòl, 
el que representa que un 4,87% de la superfície 
del municipi s’incorpori al Parc Natural del 
Garraf.  La no desclassificació d’aquesta 
superfície de sòl, pot comportar que a efectes 
legals es deixa una porta oberta perquè algun 
dia aquests terrenys puguin formar part de la 
futura extensió de la trama urbana. 

10. El Pla Proposa la 
construcció de grans àrees 
residencials?
No, el pla proposa una sèrie de zones que 
podrien ser aptes per l’edificació, però no 
defineix l’ocupació d’aquesta edificació, 
ni l’alçada ni la volumetria. La definició de 
les edificacions proposades -destinades a 
habitatge, equipaments o serveis- s’ha de definir 
en les properes fases del Pla i ha de donar 
resposta a la voluntat d’ordenar cada àmbit amb 
una volumetria que s’adapti al màxim a l’entorn 
on està enclavada, respectant la seva integració 
al teixit urbà existent, al paisatge i a la topografia.

entre tots 
per als pròxims anys
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El 19 de octubre se celebró la reunión 
del Consejo de Seguridad, en el que 
Policía Local y Mossos d’Esquadra 
informaron a los representantes de 
las asociaciones de vecinos, del 
Gremio de Hostelería y del Gremio de 
Comercio del estado de la ciudad en 
temas como la seguridad ciudadana, 
accidentalidad o convivencia, entre 
otros. También asistió el concejal 
de Gobernación y Seguridad, Jordi 
Planell (PSC). 
Los representantes vecinales y profe-
sionales plantearon sus inquietudes, 
quejas y propuestas con el objetivo de 
mejorar entre todos el espacio público 
y la convivencia en Castelldefels. La 
Policía Local valora de forma positiva 
este tipo de encuentros que sirven 
“para mejorar de forma sustancial 
el trabajo de los diferentes cuerpos 
policiales.”

Contenidor de fracció orgànica instal·lat a una botiga

La recollida Porta 
a Porta d’orgànica 
arriba als comerços 
del centre 
L’Ajuntament ha iniciat la implantació 
de recollida Porta a Porta de la fracció 
orgànica en alguns establiments 
comercials del centre, amb l’objectiu 
d’aconseguir la correcta separació 
de residus dels grans generadors i 
incrementar el percentatge de reco-
llida selectiva. El servei Porta a Porta 
a grans generadors recull els residus 
separats per fraccions (paper i cartró, 
envasos de plàstic, rebuig i orgànica), 
a la porta de cada establiment, en dies 
i franges horàries determinades. El 
vidre es continua dipositant als conte-
nidors verds de les illes ecològiques.

MÉS INFORMACIÓ

www. castelldefels.org/recicla

Increment de la 
recollida selectiva 
als comerços de la 
platja
El 2021 es va iniciar la 
implantació de la recollida 
de la fracció orgànica i 
resta als establiments 
hostalers i d’oci de la zona 
de la platja, en què s’hi han 
adherit 95 establiments. 
Segons dades obtingudes 
de l’àrea de neteja de SAC, 
es va augmentar un 133% 
el pes de les recollides 
respecte l’any anterior.

Té un comerç i hi 
està interessat?
Els comerços que vulguin 
adherir-se al Servei de 
recollida Porta a Porta, 
hauran de contactar amb 
Serveis Ambientals de 
Castelldefels (SAC) al 
telèfon: 93 517 90 02

REDACCIÓ

Reconocimientos 
a la colaboración 
con la Policía Local
La Policía Local celebró 
el día del Patrón el 30 de 
septiembre, con la entrega 
de reconocimientos a la 
labor de los agentes que 
han realizado actuaciones 
destacadas durante el 
último año así como la 
concesión de medallas al 
mérito policial e insignias 
por el cumplimiento 
de 35 años de servicio. 
También se entregaron 
reconocimientos a 
la ciudadanía que ha 
colaborado a mejorar la 
seguridad y la convivencia. 
En la imagen, una de las 
galardonadas junto a la 
alcaldesa Maria Miranda 
(PSC); el concejal de 
Gobernación, Jordi Planell 
(PSC), y el jefe de la Policía 
Local, Raúl Vergel.

FOTOGALERÍA

Policía Local y 
Mossos se reúnen 
con representantes 
vecinales y 
empresariales 
sobre temas de 
civismo y seguridad

El Consejo de Seguridad se reunió en la Jefatura de la Policía Local
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Castelldefels, capital Gastronomía

Primero fue la Fira Mar de Vins, que 
iniciaba su trayectoria; después la 
veterana Mostra de Cuina,  que llegaba 
a su 32ª edición. Por último, cerrando 

Tel. 93 665 27 27
comercio@castelldefels.org

AVISA’NS si obres un comerç nou

NOUS 
ESTABLIMENTS 
COMERCIALS

Huerga y Asociados Assessoria
C/Santa Marta 25-27, Local 3

E-mail: huergayasociados@huergayasociados.com

Tel: 659.907.774

www.huergayasociados.com

IG: @huerga_y_asociados

Nueve de cada diez bañistas califican la playa de 
Castelldefels como “buena” o “muy buena”
Nueve de cada diez personas (el 94%) 
califican de “buena o muy buena” 
su experiencia en la playa, según las 
encuestas realizadas a lo largo del 
verano. En cuanto a la valoración del 
estado ambiental de la playa, un 78% 
la consideran “buena” o “muy buena”. 
Los equipamientos también reciben 
una valoración muy positiva. El 81% los 
consideran “buenos” o “muy buenos”. 
Los servicios de establecimientos de 
temporada de la playa (chiringuitos, 
etc) son calificados como “buenos” o 
“muy buenos” por el 64%. 

ORIOL PAGÈS

un mes prolijo en acontecimientos 
relacionados con la cocina, el tradicio-
nal evento solidario Menjars d’Arreu 
del Món. Estas semanas se ha puesto 

de manifiesto por qué Castelldefels 
es la capital gastronómica del Baix 
Llobregat y uno de sus principales 
motores económicos. 

La alcaldesa Maria Miranda (PSC) y el presidente del 
Gremio de Hostalería, Manuel Ángel Ortiz, inauguraron 
la 32ª edición de la Mostra de Cuina

RAMON JOSA

La pista polideportiva de Can Roca acogió una nueva 
edición  de los Menjars d’arreu del Món

RAMON JOSA

La ciudadanía llenó la plaza de la Església para 
saborear los vinos catalanes

Volvió la Mostra de Cuina y nació la Mostra 
Kids para el público más joven
La esperada cita gastronómica de Castelldefels, 
organizada por el Gremio de hostelería, volvía 
después de un silencio de dos años por la 
pandemia. Unas 15.000 personas visitaron la 
Mostra en el parque de la Muntanyeta durante 
el fin de semana del 8 y el 9 de octubre. El 
domingo se presentaba un nuevo formato 
dirigido al público más joven: la Mostra Kids.

Platos de todo el mundo por “la naturaleza 
y la cultura de paz”
Dentro de las 33ª Jornadas de Paz y Solidaridad, 
dedicadas a “La naturaleza y la cultura de paz”, el 
22 de octubre se celebró el tradicional “Menjars 
d’arreu del Món”. Ciudadanía y entidades 
aportaron sus propuestas culinarias de forma 
altruista para recaudar dinero para iniciativas 
solidarias, en esta ocasión para proyectos de la 
asociación Castelldefels Sáhara.

La primera feria vinícola Mar de Vins, 
todo un éxito
Castelldefels acogió los días 1 y 2 de octubre 
la primera fira de vinos catalanes Mar de Vins. 
El evento se celebró en la Plaza de la Església 
y en equipamientos cercanos (como el Edificio 
de la República) y contó con la presencia de 
más de 20 estands de bodegas de diferentes 
Denominaciones de Origen (D.O.) y estands 
gastronómicos.

VEA LA FOTOGALERÍA
www.flickr.com/photos/ajcastelldefels

MÁS INFORMACIÓN
www. ElCastell.org

VEA LA FOTOGALERÍA
www.flickr.com/photos/ajcastelldefels

La coincidencia en pocos días de diferentes eventos relacionados con el mundo de la cocina, 
desde solidarios a turísticos, ponen de relieve la vocación gastronómica de la ciudad

Los servicios están muy bien valorados

RAMON JOSA
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Castelldefels,
a

Castelldefels contra el 
càncer de mama 

El dissabte 22 d’octubre, 
amb el lema “Castelldefels 
es posa de rosa”, va tenir lloc 
una jornada per recordar el 
compromís de la societat 
en la lluita contra el càncer 
de mama. Les activitats, 
organitzades per la secció 
local de l’Associació 
Espanyola contra el càncer 
(AECC), amb la col·laboració 
de l’Ajuntament de 
Castelldefels, va incloure 
zumba, tallers infantils i 
animació musical.

MÉS INFORMACIÓ

ElCastell.org

La Trobada Tabalera omplia de ritme 
els carrers de la ciutat

El dissabte 8 d’octubre tenia lloc la 
primera Trobada Tabalera de Castelldefels 
organitzada pels Tabalers de Castelldefels. 
L’esdeveniment s’emmarcava al cinquè 
aniversari de la seva formació actual i el 40è 
aniversari de l’Agrupació de Cultura Popular 
de Castelldefels (ACPC).

RAMON JOSA

Caminada per la salut mental

El dilluns 17 d’octubre va tenir lloc una  
Caminada popular per sensibilitzar 
la ciutadania sobre la salut mental. El 
recorregut sortia des de la plaça de 
l’Església i arribava a la plaça de les 
Palmeres. Abans de la sortida, es va llegir 
el manifest del Dia Mundial per la Salut 
Mental, preparat pels professionals de salut 
mental de la ciutat. A l’arribada a la plaça de 
les Palmeres es va fer una classe de ioga.

MÉS INFORMACIÓ
ElCastell.org 

FOTOGALERIA

Flickr.com

RAMON JOSA
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Homenatge a Lluis Companys 

La tradicional ofrena floral al monument 
al president de la Generalitat afusellat el 
1940 es va celebrar el 15 d’octubre. L’acte 
es va realitzar al monument a la memòria 
de Companys, situat a l’avinguda de 
Castelldefels que du el seu nom.

ORIOL PAGÈS

Un miler d’estels 
sobrevolen la platja

La Fundación Comparte 
i l’Àrea municipal de 
Solidaritat, en el marc 
de les Jornades de Pau i 
Solidaritat, van convocar 
el 9è Festival Estels per la 
Pau. Va tenir lloc el passat 
diumenge 16 d’octubre a 
la Plaça de les Palmeres, 
amb més de 1.000 estels i 
de 3.500 persones que es 
van apropar per gaudir d’un 
dia de sol i per posar el seu 
granet de sorra en una cita 
solidària.

XXVI Trobada Castellera del 
Baix Llobregat

La colla castellera de la ciutat, Els Grocs, 
va ser l’amfitriona el passat dissabte 
15 d’octubre de la trobada de colles 
castelleres de la comarca. L’esdeveniment 
va tenir lloc a la plaça Teresa Claramunt, 
amb 10 colles convidades del Baix 
Llobregat. L’esdeveniment va incloure un 
sopar popular i una sessió de DJ.

FOTOGALERIA

Flickr.com

FOTOGALERIA

Flickr.com 

Viles florides atorga 
tres Flors d’Honor a 
Castelldefels

El moviment Viles Florides va 
lliurar a Tarragona els seus 
reconeixements anuals als 
municipis que aposten per 
la transformació de l’espai 
públic a partir del verd urbà. 
Castelldefels, representada 
per les regidores de Turisme, 
Eva López (PSC), i la de Medi 
Ambient, Clara Quirante (PSC), 
va obtenir tres guardons.

RAMON JOSA

RAMON JOSA

MÉS INFORMACIÓ

VilesFlorides.cat

Europa, a les escoles

En el marc d’actuació 
del programa de 
Internacionalització, 
Unió Europea i ODS de 
l’Ajuntament amb el suport 
de la Diputació s’estan 
realitzant els tallers “Europa 
a les escoles” a primària. 
L’Escola Antoni Gaudi els va 
acollir el 14 d’octubre a les 
dues classes de 6è.
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#castelldefelsmimporta

“Lo que más gusta es la Castanyada. Mi familia 
es de Galicia y nos encantan las castañas y 

los boniatos. Es una fiesta para reivindicar el 
producto de temporada.”

“M’agrada més la Castanyada perquè és més 
d’aquí, però crec que als nens els agrada molt 
més el Halloweeen. Es disfressen, ho celebren 

al cole. Els nens a l’escola celebren les dues 
coses.”

Miriam Marí
34 anys

Esther Borí
62 anys

“Me gustan tanto la Castanyada como el 
Halloween, celebramos los dos en casa y 

sobretodo, como a la niña le gusta disfrazarse, 
aprovechamos. También en la escuela celebran 

la Castanyada.”

Mª Carmen Boo
52 anys

Ets de Castanyada o de Halloween?

                      Les fotos amb més ‘likes’
de l’1 al 26 d’octubre
segueix @ajuntamentdecastelldefels

@david_jardinero_fiel 77@llambrichxd 172@vespiba 325

Publica la teva foto amb l’etiqueta #castelldefelsmagrada
Triarem les fotos amb més ‘likes’ de cada mes, obra de perfils diferents

Xavinyetes
Xavi Roca

#castelldefelsmagrada

RAMON JOSA RAMON JOSA RAMON JOSA
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«Puc dir que l’alumnat de Castelldefels 
té molts recursos ben triats»

Quines són las tasques que realitza com a inspectora 
d’Educació?
Bàsicament del que es tracta és d’estar al servei dels centres 
educatius, especialmente assessorant a les direccions en tot el que 
s’escagui i per descomptat -i jo sempre ho tinc molt clar- que el 
subjecte i l’objecte són sempre l’alumnat i  les famílies.
En el curs 2022-2023 s’ha fet efectiva la mesura de reducció 
de ràtios i manteniment de grups de classe a les 10 escoles 
públiques de la ciutat. Quins són els seus beneficis? 
Una ràtio inferior permet atendre molt més les atencions educatives 
que requereix l’alumnat. No és el mateix poder atendre 20 alumnes 
que 25. És clarìssim que l’atenció personalitzada es pot adreçar més 
a les necessitats o interessos de cada alumne.
Des del curs 2021-22 s’ha implementat el nou Pla d’absentis-
me escolar amb la intenció de prevenir, detectar i intervenir 
en situacions d’absentisme escolar. Quins han estat els 
resultats?
Hem participat diferents agents per intentar eradicar l’absen-
tisme escolar en el municipi. Tinc l’orgull de poder dir que tenim 
absentisme zero, a dia d’avui, perquè en els casos que hem pogut 
detectar i, en aquells que havien factors de risc que podien conduir 
a un absentisme, hem pogut intervenir-hi. També en els casos 
d’absentisme crònic hem implicat fins i tot a la Policia Local. S’ha 
afavorit la immediata incorporació dels alumnes al centre. Estem 
molt satisfets perquè també es fa efectiu el treball del retorn: que 
l’alumne sigui productiu i que realment pugui tirar endavant amb el 
seu projecte acadèmic i professional.
Què és l’Aula integral de suport que funciona a la ciutat ddel 
curs 2019-2020?
Es va veure que un dels aspectes més difícils de tractar des dels 
centres eren els trastorns de conducta. Quan un alumne generava 
molts problemas en les aules costava molt assolir la seva integració 
absoluta i generava malestar entre els altres companys de classe i 
les famílies. Tenim la gran sort de tenir una a Castelldefels a la que 
assisteix també alumnat de municipis colindants. S’ha aconseguit 
que aquest alumnat baixi el seu nivel d’ansietat i tingui unes conduc-
tes més regularitzades. És un recurs imprescindible en l’actualitat, 
sobre tot vinculat als trastorns greus de conducta que pateixen 
alguns alumnes que estan en aules ordinàries. 
En aquest curs s’ha implementat el Pla d’acció contra la 
segregació escolar Equicast. Quin són el seus trets més 
destacats?
És fonamental poder identificar des d’edats primerenques l’alumnat 
que per motius de discapacitat, socioeconómics o perquè són nou-
vinguts tenen dificultats i cobrir les seves necessitats i interessos. 

Sandra Gallardo
Inspectora d’Educació de Castelldefels

Sandra Gallardo és diplomada en Magisteri 
en Educació Física per la Universitat 
Autònoma de Barcelona i llicenciada en 
Psicopedagogia per la UAB i en Pedagogia 
per la UNED. Ha exercit de directora des 
de l’any 2010 i  des de setembre de 2018 és 
inspectora d’Educació de Castelldefels.

La bondat del projecte és que tenim tot un protocol molt establert de 
quines actuacions cal fer i quins agents intervenen en cada aspecte 
que hem concretat. 
Quina és la valoració fins al moment del Pla d’acompanya-
ment educatiu que es va posar en marxa el curs passat?
Sempre hi ha hagut necessitats a nivel emocional per part de 
l’alumnat però amb la pandèmia hem detectat que hi ha molt més 
alumnes que no han volgut retornar al centre, no volen sortir de 
casa. Llavors des del departament d’Educació es va veure clarament 
que s’havia de posar una figura que ajudés també en aquest àmbit i 
des del curs passat i, per un període de tres anys -encara que esperem 
que es perllongui- tenim aquesta figura que acompanya tot aquest 
alumnat.  A més, des de l’Ajuntament de Castelldefels s’impulsa el 
programa d’èxit educatiu que ha passat d’atendre 50 a 270 alumnes 
perquè s’ha ampliat el pressupost. Fa possible que l’alumnat tingui 
també un acompanyament fora de l’horari lectiu que els ajuda en tots 
els àmbits, inclòs l’emocional. Puc dir amb orgull que l’alumnat de 
Castelldefels té molts recursos, molt ben triats i que anem pel camí 
de l’èxit.

ORIOL PAGÈS

VIDEO DE LA ENTREVISTA
youtube.com/user/
castelldefelstv
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MeRRRcafels, el 
mercat de les 3R  

MÉS INFORMACIÓ
Programa 
“Tastant la foscor”

Espectacle infantil 
al Teatre Plaza

13
“En Joan sense por i la casa 
encantada” proposa una aventu-
ra terroríficament divertida als 
més joves de la casa.
La família Martin està preocu-
pada perquè el seu fill, en Joan, 
no sap què és la por. Per poder 
enfrontar-se directament a ella, 
la família contracta una agència 
d’aventures que els organitzarà 
un fantàstic cap de setmana en 
una casa encantada.

Diumenge 13 de novembre 
A les 18 h al Teatre Plaza
A partir de 4 anys
Entrades: 6 €

14

Una crònica de 
l’avenç de l’extrema 

dreta a Europa en 
els darrers anys

Presentació del llibre “Tots 
els colors del negre. L’extrema 
dreta a l’Europa del segle XXI” a 
càrrec de l’autor i foto-periodis-
ta Jordi Borràs, especialitzat en 
feixisme i extrema dreta.
Aquesta activitat s’emmarca 
dins el programa de la Biblioteca 
“Tastant la foscor” que ofereix 
més de 30 activitats.

Dilluns 14 de novembre
A les 19 h 
A la Biblioteca Ramón 
Fernàndez Jurado
Gratuït (cal inscripció prèvia) 

El mercat meRRRcafels té com a 
finalitats essencials fomentar 
la reducció, la reutilització i 
el reciclatge com a pràctiques 
beneficioses per al medi ambient.
Aquesta activitat coincideix 
amb la Setmana Europea de la 
Prevenció de Residus, del 19 al 27 
de novembre.

Dissabte 19 de novembre
De 10h a 14h
A la Plaça de l’Església 

Alcarràs, l’èxit de 
Carla Simón al 

Teatre Plaza

18
Ós d’Or al Festival de Berlín i 
gran èxit de taquilla, “Alcarràs” 
reafirma el talent de Carla 
Simón (“Estiu 1993”) com un 
dels grans noms del nostre 
cinema. Després de vuitanta 
anys cultivant la mateixa terra, 
la família Solé es reuneix per 
fer junts la seva darrera collita.

Divendres 18 de novembre
A les 19.30 h al Teatre Plaza
Entrades: fins a 4,50 €

VENDA D’ENTRADES
entrapolis.com

Jornades contra la 
violència envers les 
dones i les nenes

MÉS INFORMACIÓ
Programa Jornades contra la 
violència envers les dones i les 
nenes

Del 13 al 26 de novembre

Certamen Marta 
Medina a Tik Tok

VENDA D’ENTRADES
entrapolis.com

MÉS INFORMACIÓ
Setmana Europea 
Prevenció de Residus

Poden participar totes aquelles persones que 
resideixin, treballin, estudiïn o hagin nascut 
a Castelldefels, amb una edat compresa en-
tre els 14 i els 16 anys.

Fins a l’11 de novembre

RAMON JOSA
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Cinema, teatre, ciència, 
medi ambient... un 
novembre ple de 
propostes 

El diumenge 20 de novembre 
desfilaran pels carrers de la ciutat 
cotxes i motos històriques de la 
època dels vuitanta.  Una jornada 
que començarà a les 9.30h al pàr-
king del C. Mèxic i que seguirà pel 
Passeig Marítim. Posteriorment 
continuarà pels carrers de la ciutat 
com el Canal Olímpic, l’Av. Manuel 
Girona, el C. Bisbe Urquinaona o 
el C. Doctor Ferran fins acabar al 
Castell.

Diumenge 20 de novembre
Recorregut des del C. Mèxic fins  
el Castell . A partir de les 9.30h
Gratuït

20
Trobada de cotxes 

i motos clàssics

28
En el marc de l’any europeu de 
la Joventut i des del programa 
de Internacionalització, Unió 
Europea i ODS de l’Ajuntament 
amb el suport de la Diputació, 
la Biblioteca Ramón Fernàndez 
Jurado acollirà la xerrada-debat  
“L’educació: reptes i oportunitats 
per una Europa amb futur per a la 
joventut”. A càrrec de Xavier Prats, 
exdirector general d’Educació i 
Cultura de la Comissió Europea i 
actual assessor de la UOC i de la 
Fundació CYD.

Dillluns 28 de novembre. A les 
19 h, a la Biblioteca Ramon 
Fernàndez Jurado.
Gratuït 

Xerrada sobre 
les oportunitats 

educatives a la UE

Les llums de Nadal 
comencen a brillar 

a la ciutat

25
El divendres 25 es farà l’encesa 
de les llums de Nadal, acte que 
anirà acompanyat d’activitats 
familiars i un petit mercat.
La il·luminació nadalenca 
estarà en funcionament fins al 
7 de gener i significa el tret de 
sortida oficial de la campanya 
de dinamització del comerç de 
proximitat que l’Ajuntament, 
a través de l’Àrea de Comerç, 
organitza cada Nadal.

Divendres 25 de novembre
A les 17h, a la pl. de l’Esglé-
sia. Gratuït 

Jornades d’astronomia,  
ciència i tecnologia

Del 2 al 29 de novembre

MÉS INFORMACIÓ
Programa Jornades Ciència i 
Tecnologia So

rt
im

?
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Manuel Reyes 
Grup Municipal PP 
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@manualcalde_ @PSCastelldefels @Movem

Esther Niubó  
Grup Municipal PSC 

gms.castelldefels@gmail.com

Ramon Morera  
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Un gobierno municipal de 
espaldas al comercio local

El comercio local y la hostelería son un motor económico 
que proporciona empleo a miles de autónomos, pequeños 
empresarios y asalariados. Tras estos años de pandemia, el 
sector ha sufrido situaciones críticas que en algunos casos 
ha llevado al cierre o cese de su actividad.

La situación que vivimos en Castelldefels por las deci-
siones políticas del gobierno municipal (PSC+ERC+JxC) 
no hace más que incidir en la problemática con la que se 
encuentran todos aquellos que hacen el gran esfuerzo de 
mantener su persiana levantada día a día. 

A la suma del incremento del pago de impuestos, de las 
facturas de suministros y gastos fijos que en muchos casos 
son imposibles de afrontar, hay que añadir los perjuicios 
que están sufriendo a causa de las obras de Avenida 
Constitución, que a muchos de ellos ha supuesto una caída 
del 50% de su facturación y que sufren a lo largo de toda esa 
calle, así como en las colindantes que se ven igualmente 
afectadas.  A todo ello, hay que sumarle las 350 plazas de 
aparcamiento que se pierden en nuestra ciudad durante y a 
la finalización de estas obras y cuyas consecuencias sufren 
también los vecinos.

El sector no ha dejado de pedir encarecidamente 
que, desde el gobierno municipal, se les atendiera y se 
buscara algún tipo de solución, pero eso no ha ocurrido. La 
alcaldesa ni siquiera ha tenido la delicadeza de aparecer.

También las obras que se están llevando a cabo en la 
zona de la playa, así como en otros barrios, que colapsaron 
en plena temporada de verano, tras dos años de cierre y 
restricciones, han llevado a empresas del sector de esa zona 
a una situación complicadísima e incluso al cierre.

¿Qué va a hacer el gobierno municipal? ¿Cómo piensa 
compensar a todas esas familias que dependen de esos 
puestos de trabajo y que ya no pueden soportar más la 
asfixia por sus decisiones políticas? Pregunta retórica. 
No van a hacer nada, como hasta ahora. Para ellos, ni el 
comercio local, ni la hostelería, ni los autónomos, ni los 
emprendedores son una prioridad.

Para nosotros sí lo son. Son el motor económico de 
nuestra ciudad y por ello, desde el equipo de ManuAlcalde, 
vamos a defender siempre que todas las decisiones 
políticas se han de tomar de su mano y no de espaldas a 
ellos.

Rescatem els nostres 
centres de salut

Se’n recorden quan dèiem en plena pandèmia que de 
tota aquella crisi sanitària sortirem millors i més 
forts? Se’n recorden quan cada dia, a les 8 del vespre, 
sortíem als balcons per aplaudir als professionals de 
la salut que es deixen la pell per salvar-nos la vida? 
Que queda de tot allò? Dos anys després, la sanitat 
pública cada vegada està més desprotegida, el personal 
sanitari, pressionat i poc valorat i els pacients, 
indignats per haver d’esperar més temps del raonable 
per visitar-se amb el metge de capçalera, per fer-se 
una prova,  ser atès a Consultes Externes o poder 
accedir a rehabilitació.

L’atenció primària de salut és un servei 
essencial. És la primera porta a la qual té accés  la 
ciutadania quan necessita atenció sanitària, física 
o mental. Una bona atenció primària és la millor 
inversió per a tenir una societat sana ja que, des de 
la primària, es pot fer detecció precoç de malalties 
físiques -com el càncer de mama- i mentals -com 
l’ansietat i la depressió, dos estats que han crescut 
exponencialment durant la pandèmia-. Però cal 
invertir en personal i recursos. És per això que des 
de Movem En Comú Podem estem totalment d’acord 
amb la reivindicació que han llançat diverses entitats 
del món de la salut i també ciutadanes demanant que 
el 25% del pressupost de Salut de 2023 es destini a 
atenció primària. Ara fa 10 anys es van rescatar els 
bancs a Espanya amb 60.000 milions de diners públics 
que, per cert, encara no han tornat. I si rescatem, amb 
recursos i personal, els nostres Serveis Sanitaris 
Públics d’Atenció Primària, invertint en ells el 25% del 
pressupost total de Salut?

A Castelldefels, fa més de 10 anys que esperem 
el 3r CAP, un deute històric de la Generalitat amb 
la ciutat. Mentre que a la majoria de municipis de la 
nostra comarca disposen d’un CAP per a cada 20.000 
habitants aproximadament, a Castelldefels, cada CAP 
ha d’atendre 35.000 habitants.  El govern municipal de 
PSC i ERC va anunciar a bombo i plateret que l’inici de 
la construcció del 3r CAP seria al setembre de 2023, 
és a dir, que quan estigui construït, ja necessitarem un 
4rt CAP. La Generalitat i el govern municipal mostra 
una gran desconnexió de les necessitats reals de la 
ciutadania de Castelldefels considerant un èxit que 
dintre d’1 any comencin les obres d’un equipament tan 
urgent i necessari per a la ciutat.

Retos de presente 
y de futuro

Hace unas semanas despedíamos el mes de 
septiembre con una gran noticia: A lo largo del año 
2022, Castelldefels ha recibido más de 5 millones de 
visitantes. Una cifra que refleja el gran trabajo que se 
está haciendo desde los gremios y distintos sectores 
económicos para que la oferta gastronómica, turística, 
hotelera, comercial y, en definitiva, la estancia en 
Castelldefels, sea cada año de mayor calidad.

En la misma línea, debemos tener presente que, 
si Castelldefels puede recibir más de 5 millones de 
visitas, es también gracias al trabajo imprescindible 
que hace nuestra Policía Local para garantizar la 
seguridad en el municipio.

Una vez dejada atrás la temporada de verano, 
asumimos el reto de seguir elaborando actividades 
que ayuden a la promoción y crecimiento de todos 
los sectores. Entre otros ejemplos, en las últimas 
semanas hemos disfrutado de eventos como la 
Fashion Week, el Mar de Vins, la Mostra de Cuina. 
Una vez más, queremos agradecer el protagonismo de 
los Gremios, en actuaciones que han contado con una 
gran participación de vecinos y vecinas, así como de 
visitantes en nuestra ciudad.

Desde el Ayuntamiento, con la Alcaldesa Maria 
Miranda, estamos haciendo frente a retos de presente, 
pero también de futuro. A modo de ejemplo, en los 
próximos meses pondremos en marcha la ampliación 
del puente de la Pineda. Como recordarán, en el 
anterior mandato se completó una renovación de la 
Avenida Pineda, adaptándola a un modelo de ciudad y 
movilidad sostenibles, convirtiéndola así en un paseo 
desde el pueblo hasta el mar que disfrutan muchas 
familias en el día a día.

La segunda fase contempla la ampliación del 
puente, en su paso por encima de la autovía, mejorando 
el espacio para peatones e incrementando y haciendo 
más seguro el carril bici, completando la avenida 
desde la playa hasta el pueblo.

Actuaciones que forman parte del modelo de 
ciudad que compartimos con nuestros vecinos y 
vecinas y, a la vez, del programa electoral de los y las 
socialistas de Castelldefels para el actual mandato. 
Seguiremos trabajando de la misma manera que lo 
hemos hecho siempre: Al lado de las personas. La 
mejor garantía de progreso para Castelldefels.
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Aena, prou ja!

Castelldefels va llevar-se amb mal peu el passat dijous 6 
d’octubre, vist el comunicat que vam rebre de l’Aeroport 
de Barcelona informant dels resultats publicats al BOE 
en relació al Mapa Estratègic del Soroll per al cas de 
l’Aeroport Josep Tarradellas Barcelona – El Prat. 

Segons l’informe, Castelldefels ja no es veu 
afectada pel soroll dels avions quan són milers els veïns i 
veïnes (especialment de la zona de la platja) que dia rere 
dia veuen com avions d’important dimensió sobre-
volen per damunt les seves llars a més de 70 decibels, 
atemptant directament contra la salut i la vida de les 
persones al causar malalties i trastorns mentals. Així 
mateix, com a representant polític de l’OMSICA, em va 
indignar no tenir abans constància d’aquests resultats 
a través dels Grups de Treball Tècnic del Soroll (GTTR) 
on participo i més encara quan les dades que es van 
utilitzar per a preparar aquest document representen 
l’escenari del 2021, moment en el qual per raons de 
pandèmia el nivell d’operacions aèries no era equivalent 
al context anterior de COVID. Un informe que no 
reflecteix la realitat actual  i que suposa una ofensa a 
l’enteniment humà, així com un menyspreu als nostres 
veïns que pateixen constantment aquesta situació. 

Com a principal responsable polític en temes 
relacionats amb l’Aeroport – OMSICA, vaig presentar 
una carta dirigida als responsables del GTTR, AENA i 
al Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana 
demanant explicacions i accions per revertir aquesta 
cruel problemàtica. Aprofito l’escrit per animar a 
tothom a presentar al·legacions (es pot fer de manera 
telemàtica fins el 12 de desembre) davant aquesta 
autèntica manipulació.

Des de Junts per Castelldefels, la nostra màxima 
prioritat passa per protegir la salut dels veïns i qualsevol 
altre proposta que menystingui aquesta consideració 
toparà sempre amb la nostra total condemna.

Nuestra hostelería, motivo de 
orgullo

De nuevo hemos podido disfrutar de la Mostra de 
Cuina organizada por el Gremio de Hostelería. 

Este año contaba con importantes novedades, a 
la habitual jornada de gastronomía se ha añadido un 
día más, siendo el domingo la jornada de los niños a 
través de La Mostra Kids. 

El nivel de nuestros hosteleros sube año tras año 
y así ha quedado demostrado en La Mostra; la calidad 
de los platos ofrecidos, el servicio y la ilusión de todos 
los participantes han hecho que esta edición se haya 
dado un gran salto cualitativo, que pudo ser disfrutado 
por un amplísimo público, tanto local como de fuera de 
nuestra ciudad. 

A pesar de las malas previsiones meteorológicas 
el municipio recibió un gran número de visitantes, 
que no sólo visitaron la Mostra, también aprove-
charon para conocer los alrededores de la misma, 
suponiendo un gran atractivo y promoción de la marca 
Castelldefels. El evento sin duda se ha convertido 
ya en un referente en la comarca, en el que nuestros 
hosteleros han podido demostrar su buen hacer y 
el alto nivel del que se puede disfrutar en nuestros 
establecimientos. 

No menos exitosa fue la jornada infantil, en la 
que los pequeños pudieron disfrutar de numerosas 
actividades tanto culinarias como de juegos, por un 
día, gracias a nuestra hostelería, Castelldefels se volcó 
en los pequeños. Ha supuesto una jornada especial, en 
vista del éxito, esperamos que sea un evento original 
que ha venido para quedarse. 

Desde Ciutadans queremos felicitar al Gremi 
d’Hostelería por los resultados, conscientes del 
esfuerzo adicional que supone tanto la organización 
como la participación en la misma sin dejar de dar 
servicio en sus locales. Sin duda suponen un motivo de 
orgullo para todos los castelldefelenses. 

Ciutat educadora, ciutat 
d’igualtat d’oportunitats

Des d’inici de mandat, hem assumit com a objectiu 
prioritari avançar decididament cap a l’horitzó de la 
ciutat educadora. És sabut que cultura i educació són 
pilars fonamentals de la igualtat d’oportunitats, però 
també,  que només des del coneixement del territori 
i de les persones que hi viuen i de les que ens han 
precedit, en pot néixer l’estima cap el nostre entorn i 
per tant, sentir la necessitat de tenir-ne cura.

Ara, podem presentar algunes de les accions 
que hem emprès. Vam començar 2019 amb un únic 
centre d’interpretació a la ciutat: Cal Ganxo, orientat 
a la sensibilització mediambiental i el Parc del Garraf. 
Ara, són quatre els centres que conformen la xarxa. 
S’hi han sumat Piràtia al castell, l’Espai Dunar a la 
platja i l’exposició permanent Garraf i canvi climàtic 
a la Biblioteca. Tots ells accessibles per als centres 
educatius. També la Biblioteca, gràcies a les succes-
sives ampliacions pressupostàries fetes al llarg dels 
darrers anys, ha contribuït poderosament a aquesta 
línia de treball. Aquest setembre han vist la llum els 
dos primers llibres sobre Castelldefels, orientats a 
infància i editats per la Ramon Fernàndez Jurado: 
“Els gegants de Castelldefels” i “Un elefant molt 
despistat”, que complementarà l’exposició permanent. 
Ja estan en preparació els dos següents.

I, de forma pionera al país, hem dotat les escoles 
de personal de menjador per a infants amb necessitats 
especials i ampliat l’oferta d’oci i de suport a l’èxit 
educatiu, passant de 10 infants a més de 270. Totes 
aquestes accions, acompanyades pel Pla contra 
l’absentisme escolar, el Pla per a l’equitat educativa 
i la baixada de ràtios que vam liderar des del govern 
municipal, marquen un full de ruta per als propers 
anys que ens ha de permetre avançar fins situar-nos 
com una referència educativa al país en la defensa de 
la igualtat d’oportunitats i la cohesió social.




